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Rok 1951 

 
Ve třetím roce Gottwaldovy pětiletky postupuje socialisace naší vesnice velmi pomalu, ale 
přece jen kupředu. 
K provedení HTÚP v naší obci byla svolána 12. ledna veřejná schůze, které se účastnilo 60 
občanů. Ze schůze, na které promluvil zemědělský referent ONV Ant. Jura, nevzešlo však 
žádné usnesení. 
Do 15. ledna byl skončen rozpis dodávkových úkolů pro rok 1951, vyjádřený těmito 
směrnými čísly výrobního množství: 

pšenice 26 q po 1 ha 
žito 25 q po 1 ha 
ječmen 26 q po 1 ha 
oves 25 q po 1 ha 
brambory 167 q po 1 ha 
cukrovka 315 q po 1 ha 

 
Výroba:  Dodávka: 

133 ks jatečného skotu dodá 31 614 kg masa 
206 ks užitkového skotu (krav) dodá 900 kg na žír 
62 ks mladého skotu (telat) dodá 5 208 kg  
1 ks plemenného skotu (býk) dodá 1 080 kg  
402 ks celkem skotu v obci dodá 38 874 kg masa 
443 400 l mléka po odečtení samozásob. dávek 303 900 l  mléka 
204 ks jatečného bravu (běhouni) dodá 24 385 kg masa 
55 ks užitkového bravu (prasnice) dodá -  
191 ks mladého bravu (selata) dodá 3 355 kg masa 
1 ks plemenného bravu (kanec) dodá 180 kg masa 
451 ks celkem bravu v obci dodá 27 920 kg masa 
2 011 ks drůbeže hrabavé (nosnice) -  
108 ks drůbeže ostatní dodá 670 kg masa 
201 100 ks vajec 104 600 ks vajec 
75 ks rojů včel dodá 97 kg medu 
2 ks skotu ovčího dodá -  
187 ks koz -  
47 ks koní, z toho 16 klisen registrov. -  
 na 1 dojnici připadá ročně 2 175 l mléka   

Dne 22.1. uspořádala tělocvičná jednota Sokol Slížany výroční schůzi za účasti 22 
přítomných ze 160 členů, což ukazuje, že činnost upadá. 
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28.1. provedl patronát PV-JZD, Okresní soud z Kroměříže, nábor na připravovanou HTÚP a 
získal 19 členů s 50 ha půdy. 
V JZD zůstává i nadále jen přípravný výbor, který k 1.2. obhospodařuje: 
z celkových 533 ha zemědělské půdy v obci 47,97 ha, z celkových 485 ha orné půdy v obci 
47 ha. 
Z počtu 36 členů PV-JZD je: 6 zemědělců, 19 dělníků, 11 jiných povolání (mezi nimi 4 ženy 
v domácnosti a 4 členové ČSM). Podle politické příslušnosti je z 61 členů MO-KSČ – 26 
členů v PV-JZD. 
Členové PV-JZD obhospodařují 35,36 ha zemědělské půdy, z čehož orná půda činí 33,39 ha. 
Z pozemkové reformy bylo získáno pro PV-JZD 13,61 ha půdy, z čehož bylo společně oseto 7 
ha, což činí z celkové zemědělské půdy v obci 1,5%. 
Odměňování za práci bude propláceno podle odpracovaných hodin částkou 12,50 Kčs za 1 
hod. Patronát nad PV-JZD převzali zaměstnanci Okresního soudu z Kroměříže. 
5.2. při ostatkové zábavě, kterou pořádal Sokol, se udržuje dosud starý veselý zvyk: Chození s 
„medvědem“. 
9.2. byla uspořádána ČSM Mírová beseda, na níž promluvil Lad. Mareček, studující gymnásia 
a člen MS-ČSM, který se účastnil za okres Kongresu obránců míru v Praze. 
18.2. uspořádala škola besedu v akci: Vesnice škole – škola vesnici, na níž za účasti 87 osob 
byla velmi kladně zhodnocena práce školy a vyplynuly z ní též hmotné závazky občanů pro 
školu, ale vlastní účel pomoci socialisaci vesnice beseda nesplnila a nepomohly jí ani hovory 
se zemědělci na filmových besedách, uspořádaných 13.2. a 24.2. 
Od 5.3. obnoveny byly opět rozhodnutím vlády lístky na chléb, mouku a pečivo, protože 
samozásobitelé nevyměňovali mouku za chléb, kupovali jej volně a obilí i mouku zkrmovali. 
Dávky jsou 5 kg chleba + 7 kg mouky a pečiva na 1 osobu na 1 měsíc, přičemž místo jednoho 
kg pečiva možno odebrat 3/4 kg mouky. Mimo to je omezený i volný prodej pečiva, mouky a 
chleba. 
K mezinárodnímu úsilí o udržení míru přispěl MDŽ (Mezinárodní den žen), uspořádaný 
v naší obci 4. března za účasti 47 osob. 
14.3. byl v Morkovicích uspořádán volný trh zboží pro členy JZD. Tato novinka se poprvé 
neosvědčila, protože byla špatně organisována. Zboží bylo poměrně málo, kvalita nevalná a 
zdejší členové PV-JZD odcházeli z trhu neuspokojeni, poněvadž většinu zboží skoupili 
morkovští. 
19.3. bylo započato s prováděním HTÚP, zatím jenom na papíře. Do obce se dostavili 2 
inženýři z KNV-Gottwaldov, zhotovili plány a snažili se rozhovory a dohodou získat většinu 
zemědělců k provedení HTÚP, což se jim však nepodařilo. 
Proto 29.3. začalo opět ve Slížanech setí po staru na rozdrobených kouscích. 
30.3. ožila vesnice hudbou a zpěvy 6 odvedenců, z nichž se stali vojáky 3. Je pozorovat 
změnu v pojímání odvodů, z nichž mizne zastaralé opilství. 
31.3. valnou hromadou sboru dobrovolných hasičů byla provedena reorganisace, kterou se 
sbor ruší a stává se odbočkou Jednoty československého hasičstva. Dosavadní vedení sboru 
přechází na výbor Místní hasičské jednoty, jejíž předseda a členové přebírají funkce bývalých 
velitelů. MHJ má míti 2 řádná družstva po 9 členech, jedno družstvo náhradní, jedno družstvo 
žen a 1 družstvo dorostu. 
Počasí v uplynulé zimě bylo mírně chladné, mrazy skoro žádné, sněhu málo, zato deště se 
dostavily již v únoru a 19.3. byla první bouře, která narušila počátek setí. 
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5.4. přijelo do obce Rumlovo loutkové divadlo, jehož 10 představení s historickým obsahem 
her Jiráskových bylo hojně navštěvováno. 
13.4. byl skončen plán HTÚP, ale do jeho provedení rušivě zasáhla likvidace Pěnčíkova 
statku, když mladí hospodáři František a Marie Štěpánkovi statek opustili a všechny jarní 
práce na výměře 120 měřic nechali MNV Slížany, jehož předsedovi Frant. Urbanovi 
odevzdali klíče. Do PV-JZD vstoupit nechtěli. Stalo se tak proto, že na statku nebylo 
pracovních sil a těžkosti byly překonávány jen s velkými obtížemi, protože hospodářství bylo 
velmi zanedbané. Do všeho též zlomyslně zasahovaly socialisaci nepřátelské živly, jen aby se 
HTÚP nezdařila. Přispěli k tomu také mnozí členové KSČ  a JZD, kteří HTÚP žádali, ale 
zadělení své půdy do honové úpravy odmítli podepsat. Třídní boj se stupňuje. 
15.4. k posílení mírového hnutí uspořádán manifestační Pochod míru ze Slížan do Morkovic a 
společně přes Prasklice, Pornice zpět za účasti 78 osob. 
Protože s uskutečněním HTÚP souhlasí jen 50% zemědělců, přijel do obce předseda ONV 
František Němeček, který sám svolal zemědělce na veřejnou schůzi, aby je přesvědčil o 
výhodách společného hospodaření. Nedosáhl však uskutečnění HTÚP, protože rolníci se na 
schůzi přes opětovnou výzvu nedostavili. 
Celookresní oslavy 1. máje v Kroměříži se z naší obce účastnilo 83 osob. 
Běh ku Dni vítězství uskutečnilo 43 mládežníků ve štafetě do Morkovic. 
19.5. byla na slavnostní schůzi KSČ k 30. výročí založení strany zhodnocena dosavadní 
činnost MO-KSČ v boji za socialismus, který se v naší vesnici dosud nepatrně uplatňuje. 
20.5. na školní besídce k svátku matek též nenašly sluchu snahy pro zlepšení socialisace 
v naší obci. 
27.5. byl uspořádán Sokolský den s ukázkami nové sjednocené tělovýchovy, v níž jsou 
zapojena všechny složky nejen cvičení pořadového, prostných a nářaďového, ale i cvičení 
lehkoatletická a hry. Nejlepší cvičenci, kteří splnili všechny požadavky, byli slavnostně 
odměněni Tyršovým odznakem zdatnosti. První jej v naší obci získali: Ludmila Křepelková, 
Anežka Holubová, Marta Matuštíková, Marie Krejčí, Blažena Hubáčková a Leoš Janko, žáci 
střední školy. Návštěva byla velká, při dobrovolném vstupném se vybralo 3 000 Kčs. 
V měsíci červnu byly zahájeny práce na dlažbě cesty v Uličce v rámci akce 5M (5 milionů 
Kčs okresu), ale pro nedostatek materiálu byla práce skončena asi v polovině (u kovárny T. 
Novotného). 
V jarních polních pracích, zejména při obdělávání cukrovky, začíná se v JZD pracovat ve 
skupinách. Zatím byly utvořeny dvě skupiny po 13 osobách, které provádějí jednocení řepy. 
Členská základna se v JZD zvětšila na 30 osob. 
Počasí v uplynulém jarním období bylo deštivé. Zvláště v květnu se splnilo přísloví, že 
v květnu nemá oschnout pastýřova hůl. Týden dešťů na počátku května skončil 9.5. bouří 
s kroupami. 
10.6. oslavila Místní hasičská jednota 25 let trvání. 
23.6. v rámci akce Filmové léto uspořádal čsl. státní film představení sovětského filmu „Muži 
v sedle“ v hostinci Vzlet, které se nezdařilo. 159 návštěvníků se rozcházelo předčasně 
neuspokojeno, protože se přístroj porouchal a promítání se skončilo v 1 hod. 15 min. v noci. 
Proto ani tato akce spojená s přednáškou nepodpořila socialisaci naší vesnice. 
13.7. přede žněmi přihnala se bouře s krupobitím, které zasáhlo pásově pole ve směru od sv. 
Anny, Žleby, Žlíbek, Obora a způsobilo škodu průměrně 30 – 40%. Okresní národní 
pojišťovna vyplatila poškozeným celkem 260 tisíc Kčs. 
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17.7. začaly žně za chladného, přeháňkového počasí, které se do týdne ustálilo, takže sklizeň 
rychleji pokračovala a 23.7. začaly výmlaty. 
Mlácení letos špatně probíhalo. Dva stroje převzala SSS v Kroměříži a odevzdala je do 
opravy. Opraveny však nebyly a když je vrátili před mlácením do Slížan, nebyly schopné 
mlácení a stály. ONV v Kroměříži proto přidělil náhradně automatickou mlátičku, která však 
vlhké obilí špatně mlátila a proto po skončení výmlatu v Prasklicích byla sem dopravena 
jejich mlátička a s ní byly výmlaty dokončeny. 
JZD ukončilo žňové práce 11.8, ostatní zemědělci 6.9. i  s výmlaty. 
Úroda byla vlivem podzimního sucha, zimy bez sněhu a krupobití slabá, což se projevilo i 
v dodávce, splněné za celou obec jen na 90%, při čemž některým jednotlivcům nezůstaly ani 
celé krmné dávky pro dobytek, když chtěli dodávku splnit, aby mohli semlet pro 
samozásobení. 
Předpis dodávek rostlinné výroby: 
pšenice 1 402 q z plochy 80 ha = 17,52 z 1 ha, 
žito 158 q z plochy 22 ha = 7,20 q z 1 ha. 
Ze 1 560 q dodají společně 60 q obilí všichni majitelé závodů do 2 ha. 
Ječmen 1 222 q z plochy 98 ha = 12,47 q z 1 ha, 
oves 52 q z plochy 33 ha = 1,57 q z 1 ha, 
luštěniny jedlé 3 q z plochy 0,5 ha = 6 q z 1 ha, 
luštěniny krmné 0,30 q, 
brambory rané 216 q, pozdní 595 q, polorané 183 q z plochy 48 ha = 20,7 q z 1 ha, 
len semeno 6,8 q, stonky 74,4 q z 4 ha, 
mák 3,80 q z plochy 1 ha, 
řepka 55 q z plochy 4 ha = 13,5 q z 1 ha, 
seno 35 q, 
sláma 90 q. 
Uplynulé léto bylo mimo deštivého začátku celkem suché, podmračné a teprve ve druhé 
polovině září se dostavilo deštivé období na kratičkou dobu. 
Po něm 24.9. začínají zemědělci sít oziminy, ačkoliv vlhkost půdy je malá. HTÚP ani po 
žních provedena nebyla a každý obsévá své pozemky. Někteří zemědělci vypovídají 
pronajatou půdu a přenechávají její obdělávání PV-JZD, který ji však přijmout nechce a 
nemůže pro nedostatek pracovních sil a potahů. 
Úroda bramborů je dobrá. Aby však bylo zabráněno jejich nadměrnému zkrmování pro vepře 
u nezemědělců, jsou od 1.10. opět zavedeny lístky na příděl bramborů. Předpis 1 015 q 
bramborů byl splněn dodávkou 1 020 q. 
Sucho, noční mrazy a dobývání cukrovky zpozdily přípravu půdy a setí ozimů. Proto přijely 
do vesnice 22.10. tři traktory STS )strojní a traktorová stanice) z Kroměříže, protože tam se 
orat nemohlo pro velké sucho a orají ve dne v noci, aby připravily půdu k dokončení 
podzimního setí. 
Na některých polních tratích katastru však pro velké sucho ani traktory orat nemohou, jinde 
však pokračují práce dobře. 
Konečně 1. listopadu, po uplynutí téměř čtvrt roku, dostavil se déšť a tím jsou oziminy 
zachráněny. 
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K podpoře rozvoje socialisace vesnice a k nastávajícímu Měsíci čsl. – sovětského přátelství 
uspořádal čsl. státní film v rámci akce filmového podzimu filmové představení Cesta ku štěstí 
o křížovém osevu a traktoristově práci. 
Dne 12. prosince na členské schůzi PV-JZD byly přijaty stanovy JZD II. typu s 38 členy, i 
když rozšíření základny o drobné a střední rolníky se neuskutečnilo ani mezi členy strany. 
Rychlejší postup socialisace naší obce se proto nedaří, že nebyla dobrá vzájemná spolupráce 
všech složek NF. Tak např. zapojení všech členů MO-KSČ se nepodařilo pro nepatrnou 
činnost desítkových a agitačních důvěrníků, kteří nedovedli vzbudit ani zájem členů o 
stranické školení, jehož návštěva byla jen 33%ní. 
Také činnost MS-ČSM se nepodařilo oživit ani dvojí výměnou výboru, protože většina 
agilních členů z MO-ČSM odešla na studie a za zaměstnáním mimo obec. 
Ostatní složky NF, SČSP, Sokol, Místní hasičská jednota, Lidová myslivecká společnost 
nevyvíjely mimo příležitostných oslav uvědomovací činnost vůbec, takže práce k rozvoji 
socialisace vesnice spočívala na několika jednotlivcích MNV, MAVNF a MO-KSČ, kteří ji 
nemohli zvládnout 

1952 

Vstup do 4. roku 5LP byl slavnostně zahájen dne 3.1.1952 manifestačním shromážděním 
všech složek NF. Po kulturní vložce promluvil ředitel školy R. Šimoník na théma „Plněním 
5LP budujeme blahobyt“. 
V tomto roce vstupují v platnost nová zásobovací opatření ve vázaném přídělu. Spotřebitelé 
jsou rozděleni do skupin podle pracovního začlenění a dostanou podle toho potravinové 
lístky: 
I. Lístek pro zaměstnané s plnými dávkami potravin (1,40 kg masa dostanou všichni 

pracující nesamozásobitelé včetně žen v domácnosti, pečujících alespoň o 1 dítě do 15 
let). 

II. Lístek základní se sníženými dávkami potravin dostávají všichni neplně zaměstnaní. 
III. Lístek pro důchodce je určen pro osoby přestárlé – nesamozásobitele. 
IV. Lístek pro samozásobitele s přídělem cukru a mýdla, které však dostanou tito jen když 

splní dodávky rozplánované na každý měsíc. 
Předpis dodávkových úkolů ze sklizně 1952 činí: pšenice 1 186,80 q, žito 286,32 q, ječmen 
1 074,18 q, oves 54,77 q. Vejce 111 000 ks. Kukuřice na zrno 3,4 q, luštěniny krmné 6,4 q, 
řepka 89,9 q, len na semeno 9,85 q + 2,94 q semene na množení, len stonky 111,26 q, seno 
60 q, sláma 220 q, brambory polorané 142 q, pozdní 352 q. Ovoce: jablka 27 q, hrušky 2,2 q, 
meruňky 0,12 q, švestky 1,5 q, třešně 6,8 q, ořechy 0,25 q, ostatní 0,50 q. 
K zajištění plnění úkolů v obci je nově organisovaná služba obecních tajemníků. Místo 
zrušených újezdních tajemníků nastupují v každé obci školení političtí tajemníci. Tuto funkci 
bude v naší obci zastávat Jiří Ředina z Morkovic. 
V zimním období se rozvíjel na vesnici kulturní život, podporovaný několika akcemi. Jednou 
z nich byla beseda s občany, kterou uspořádal SČSP za účelem poznání budovatelského úsilí 
SSSR. Na théma „SSSR dokončují stavby komunismu“ přednášel prof. J. Slaminka 
z Kroměříže. Přítomno 29 návštěvníků, z nichž byli získáni 2 noví členové MS-SČSP. Po 
přednášce byly promítány filmy o SSSR. 
24.1. byla zahájena náborová akce k založení odbočky ČSČK, která trvala do 26.1.. Vedl ji 
kulturní a zdravotní referent MNV Oldřich Křepelka a bylo získáno 86 členů, z nichž bylo 14 
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vyškoleno za jeho vedení v kursu trvajícím od 27.1. do 7.2., kdy složili samaritánské zkoušky 
za účasti předsedy OV-ČSČK Dr. Jánského. 
26.1. uspořádala MS-SČSP slavnostní shromáždění k 28. výročí V.I. Lenina, o jehož životě a 
práci promluvil řed. školy R. Šimoník před 34 návštěvníky. Z besedy vyplynuly závazky 
k pokroku socialisace vesnice a to: Provedení HTÚP v obci, rozšíření členské základny JZD a 
plnění plánu dodávek. 
Četba knih z veřejné lidové knihovny byla propagována v několika relacích MRR v rozhlase, 
jimiž byli čtenáři seznámeni s vynikajícími díly našich i sovětských spisovatelů. 
1.2. K zlepšení zásobování obyvatel v naší obci byla po 1 1/2 roku konečně po dlouhých 
průtazích, zjišťování a vyjednávání na ONV, OV-Jednota, OV-KSČ, za podpory MO-KSČ a 
MNV po dokončení úpravy domu č. 17 nově otevřena prodejna Jednoty. Obyvatelstvo doufá, 
že bude také k jeho spokojenosti dobře zásobována veškerým zbožím a že všechny nedostatky 
zanikly zrušením staré prodejny. 
V kulturních akcích bylo i v únoru pokračováno. 7.2. byla uspořádána filmová beseda ČČK, 
na níž přednášel Dr. Jánský o chorobách srdečních a promítl filmy „Zdravé srdce“ a „Chraňte 
oči“ před 92 návštěvníky. 
24.2. na výroční schůzi SČSP byla zhodnocena činnost místní odbočky za rok 1951. Činnost 
byla celkem slabá, málo organisovaná i okresním sekretariátem SČSP, jak se ukázalo i na této 
schůzi, na kterou se nikdo z Kroměříže nedostavil, ačkoliv byla slíbena přednáška a film. 
25.2. byla poprvé na zdejší škole s pomocí SRPŠ a MS-ČSM založena pionýrská organisace 
se 100% účastí žactva 3., 4. a 5. postupného ročníku. Rodiče ukázali dobré pochopení pro 
nové formy výchovy mládeže. 
2.3. byla v obci uspořádána agitační akce všech složek MAVNF k nastávající oslavě MDŽ. 
Náborové dvojice získaly 7 závazků týkajících se zvýšení dodávkových úkolů ve vejcích a 
mléce a pracovních závazků pro JZD. 
9.3. byla veřejná oslava MDŽ za účasti 72 občanů. Program besídky maminkám vyplnilo 
žactvo národní a mateřské školy. Proslov měla M. Víšková za patronát okresního soudu 
v Kroměříži nad JZD Slížany. Slavnost vyzněla pro zachování míru a budování ČSR. 
11.3. byla uspořádána další filmová besídka ČČK s přednáškou Dr. Jánského „O rakovině“, 
které se účastnilo 86 návštěvníků. Dobrá zdravotnická propagace MO-ČČK je zdůrazňována 
také v rozhlasových relacích s náměty: „Hygiena studní a pitné vody“, „Ochranné očkování“, 
„Daruj krev“, „Obrana proti chřipce“, „Chraňte si zrak při čtení“, „O infekční žloutence“ 
apod. 
12.3. uspořádala Okrs. beseda (OB) v Morkovicích besedu s vesnickými ženami o šití, kterou 
vedla v dalších 3 večerech učitelka E. Zdráhalová z Morkovic za účasti 23 žen. 
Nastala však též nutnost zaobírat se též výrobními a hospodářskými problémy života v obci, a 
proto byla 13.3. uspořádána společná schůze KSČ, MNV a JZD na základě usnesení vlády o 
zvýšení živočišné výroby. Bylo zjištěno, že do plánovaného stavu 415 kusů skotu chybí 
v obci 45 kusů, do plánovaného stavu 225 dojnic chybí 35 dojnic, do plánovaného stavu 456 
vepřů chybí 100 kusů, plánovaný stav 54 prasnic je splněn. 
K dnešnímu dni byly tedy splněny dodávky skotu na 77%, dodávky vepřů na 53%, dodávky 
mléka na 88%, dodávky vajec na 21%. 
Bylo usneseno, že plánovaný stav vepřového dobytka bude dosažen z vlastního chovu 
v prvním pololetí 1952 a plánovaný stav hovězího dobytka se dosadí z vlastního chovu do 
konce roku 1952. 
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V důsledku nedostatku stájového prostoru a krmné základny nemůže se obec hned zavázat, že 
splní usnesení vlády o 20% zvýšení živočišné výroby k 1.1.1953. Příčinou toho je však také 
nedostatečné zajišťování rozvoje JZD v obci. Proto se MO-KSČ zavazuje přesvědčit straníky 
ke vstupu do JZD Slížany, usilovně pracovat k přechodu JZD na III. typ, protože provozní řád 
II. typu je pro zdejší JZD nedostatečný, když obdělává 100 ha půdy, z čehož je družstevní jen 
8,20 ha a členská 91,80 ha, při čemž členskou základnu tvoří 35 členů, z toho jen 7 
výkonných zemědělců. 
Hospodářský plán má JZD na rok 1952 naplánován, taktéž i pracovní skupiny, hospodářské 
stroje připraveny. Ke zdařilé práci je však nutno provésti v obci HTˇU, aby byla práce 
usnadněna a zapojeni všichni zemědělci. Po provedení HTÚ v obci se přistoupí ke stavbě neb 
adaptaci kravína a vepřína a tak bude získán potřebný stájový prostor. Dosavadní JZD se 
zavázalo do 1.8.1952 vybudovat drůbežárnu s umístěním drůbeže do 1.9.1952. 
Po agitační přípravě a rozhlasové relaci „Budeme provádět HTÚ“ byla dne 3.4. uspořádána 
veřejná informativní schůze k provedení HTÚ za účasti zástupců ONV a 60 osob, většinou 
drobných zemědělců nebo bezzemků. Střední rolníci se ani na opětovnou rozhlasovou výzvu 
předsedy ONV na schůzi nedostavili. Schůze vyzněla k provedení HTÚ a vytvoření JZD III. 
typu, protože situace v obdělávání půdy je v obci neudržitelná: 40 ha půdy ze 4 opuštěných 
hospodářství (M. Pěnčíková, Fibinger, Mil. Minks, Š. Krejčí) bude nucen MNV sám 
obhospodařovat nebo dát do nuceného nájmu. Je nutno se rychle rozhodnout, protože dne 8.4. 
začalo jarní setí a ostatní práce v poli.  
Zima byla celkem mírná, bez sněhu, jehož slabý poprašek napadl až 5.1. Teprve 22.1. a 
v následujících dnech napadlo sněhu mnoho a udržel se až do 2. poloviny března. Ozimy, 
přesto že byly napadeny plísní, jsou celkem dobré. Jarní počasí rychle nastupuje a 19.4. 
začínají kvést stromy. Jarní práce však postupují celkem pomalu, protože jaro je deštivé. 
Do konce měsíce dubna byl splněn přičiněním předsedy Frant. Urbana závazek MNV 
uzavřený na besedě „Škola vesnici, vesnice škole“ v únoru 1951 tím, že byl vydlážděn 
chodník od silnice ke škole mosaikovou dlažbou obnosem asi 56 000 Kčs. Pomocné práce 
udělali rodiče a přátelé školy i žáci brigádami zdarma. 
5.5. je uskutečňována I. část přípravy k provedení HTÚ. JZD podsévá 80 měřic jetelotrávou. 
8.5. je likvidován dosavadní majitel zbytkového statku „Obora“ Dominik Horák a synové a 
statek přebírá do své správy JZD. Veškerý inventář živý i věcný, potřebný k obhospodařování 
220 měřic orné půdy zanechává bývalý majitel na statku a za pomoci větších rolníků ze Slížan 
je přestěhován do Tetětic místo do Nětčic, které mu jako bydliště určil ONV, který sám však 
slíbené úřední přestěhování neprovedl. 
K usnadnění péče o dojnice převedli je členové JZD z „Obory“ na bývalé hospodářství M. 
Pěnčíkové, které je ve správě MNV a mladý dobytek je z obou opuštěných hospodářství 
ustájen v Oboře. O dojnice bud pečovati B. Závojská a L. Marečková – první stálé pracovní 
síly JZD. V Oboře zůstávají pracovní síly bývalého majitele J. Kuruc a Frant. Churý. Ku 
konci měsíce května přijata k pomoc. pracím ještě rodina Urbanova, přistěhovaná sem 
z pohraničí. 
17.5. projednává KSČ a JZD usnesení vlády o zajištění jarních prací. JZD má utvořeny tři 
pracovní skupiny po 12 osobách, které tvoří většinou ženy drobných zemědělců a dělníků. 
Bude jim pomáhat i prodloužený provoz v mateřské škole, v němž se zavázaly pečovat o děti 
zaměstnaných matek obě učitelky střídavě s opatrovnicí do 6. hod. večer. 
19.5. začaly opožděně práce na cukrovce, protože již týden před tím bylo deštivé počasí. 
20.5. noční mráz –4 až –5°C poškodil v dolinách slibnou úrodu ovoce a zničil přísadu 
zeleniny a bramborů. 
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Jarní práce utlumily zájem o kulturní podniky, které kromě účasti 68 osob na společné oslavě 
1. máje v Kroměříži, na veřejné oslavě Dne vítězství 9.5. v obci a kácení máje 31.5. konány 
nebyly. 
Opožděné setí bylo skončeno, ale průběh prací na okopaninách, zejména cukrovce, je stále 
zpožďován nepříznivým počasím, které vyvrcholilo 18.6. průtrží mračen. Valící se voda 
učinila z cest potoky a ze silnice řečiště. Voda vyrvala 6 m2 dlažby z Malé Kašné, kamení 
z povrchu vozovky strhla k mostku a na poli, zejména v Oboře, vymlela hluboká koryta a 
vyplavila okopaniny a obiloviny. 
Pracovní skupiny si dobře práci naplánovaly a snaží se plán splnit nejdříve na pozemcích 
s lehkou půdou, která snadno po deštích vysychá. Přesto jednocení a okopávka řepy trvá celý 
červen.  
7.6. na besedě s družstevníky vysvětlil zkušenosti se zvyšováním živočišné a rostlinné výroby 
v JZD A. Horák z JZD III. Kyselovice. Přesto, že pracovní morálka u zdejších družstevníků je 
dobrá, zájem neprojevili svou účastí na besedě. Dodnes také nebyla uskutečněna HTÚ v obci. 
15.6. uspořádán „Sokolský den“ jako jediný projev činnosti těl. jednoty Sokol Slížany. Přesto, 
že má jednota 100 členů, celý program vyplnilo žactvo národní a mateřské školy, protože 
výbor jednoty nevyvíjí žádnou činnost. Snad tělocvičnou činnost pomůže oživiti sokolská 
družina pionýrské organisace, ve které 21.6. byly 6 pionýrům uvázány pionýr. šátky. 
Koncem měsíce došlo k reorganisaci MNV, když se dosavadní předseda František Urban 
z hospodářských a rodinných důvodů funkce vzdal. Novým předsedou byl na návrh výboru 
MO-KSČ ustanoven s. Ladislav Zaoral, košikářský dělník ze Slížan č. 16, zaměstnán u 
národního podniku Zadrev Morkovice. Novými členy rady MNV se stali řed. školy R. 
Šimoník ve funkci finančního referenta a St. Pajgr, krejčovský dělník ze Slížan, zaměstnaný 
v OP Prostějov ve funkci hospodářského a vyživovacího referenta. Pomocným orgánem při 
práci v MNV je nově utvořený výbor žen MNV, vedený s. B. Kouřilovou. 
1.7. provedené sčítání dobytka ukázalo, že plánovaný stav nebyl za první pololetí podstatně 
zvýšen. 

Skotu napočítáno 375 kusů, chybí dosud 40 ks, 
z toho krav 182 kusů, chybí dosud 43 ks, 
vepřů 414 kusů, chybí dosud 42 ks, 
z toho prasnic 52 kusů, chybí dosud 2 ks. 

Příčinou toho je slíbený ale nedochovaný stav dobytka a nezájem o mladý dobytek, přidělený 
hospodářským družstvem, který zemědělci odmítali přijmout, pouštěli jej na ulici uvádějíce, 
že nemají zajištěn dostatek krmiva na zimu, protože krmivová základna činí v obci jen 12% 
zemědělské půdy. Často svízelnou situaci nechal MNV řešit jen politického tajemníka Fr. 
Kadlece, jenž nastoupil na místo J. Řediny, který se neosvědčil. 
Práce na okopávce cukrovky pokračují až do 23.7. a zatím již začínají žně sekáním řepky 
v Oboře dne 11.7., kterou skupina družstevníků sklidila i v nočních směnách. Žně obilnin 
začaly 21.7. a zdálo se, že budou opět zpožďovány špatným počasím. 
Počasí se však uklidnilo a sklizeň probíhala rychle. Pracovní skupiny družstevníků se daly 
nejprve na správně naplánovanou žňovou práci v odlehlém statku Oboře, kde rychle žně 
ukončily a započaly s výmlaty. Pracovali tam ponejvíce drobní zemědělci, košikářští dělníci a 
bezzemci. Jen takovým způsobem větší část úrody včas zachránili před špatným počasím, 
které koncem měsíce nastalo. Zatím vznikly nesnáze s péčí o živočišnou výrobu na statku 
v Oboře. Pro osobní neshody mezi zaměstnanci odešel ze služeb nejprve J. Kuruc na státní 
statek Skavsko a přede žněmi se odstěhovala i rodina Urbanova zpět do pohraničí. O opuštěný 
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dobytek se rozhodl pečovat člen družstva Ludvík Mazur, kterého ze zaměstnání uvolnil 
národní podnik Zadrev. Ale jeho přestěhování do Obory se neuskutečnilo z rodinných 
důvodů. V Oboře se ubytovala M. Matuštíková, která si vzala na starost 100 ks drůbeže, 
umístěné v Oboře. K ošetřování dobytka se přihlásil družstevník Frant. Oliva a Jaroslav Oliva, 
který byl po velkých obtížích uvolněn ze stavebního komunálního podniku v Kroměříži. 
František Oliva však pro vysoké stáří a malou pomoc ostatních nemohl práci zvládnout a 
z Obory odešel. Aby takto vzniklé těžkosti družstevníci v odlehlém statku  nějak zvládli, 
rozhodli se, že střídavě vždy p o 3 dny bude jeden z družstevníků pečovat o vepřový dobytek 
a Jar. Olivovi byl dán do opatrování skot. Toto opatření je provisorní, než bude adaptován 
společný vepřín na opuštěném statku u Pěnčíků, k jehož uskutečnění si dal výbor JZD 
závazek do 31.8. 
Uprostřed žňových prací našli si mnozí chvilku oddechu a aby aspoň trochu využili dělnické 
dovolené, účastnili se jedno – dvoudenních zájezdů pořádaných na Stráž. slavnosti, na 
Slovensko, Vranovskou přehradu a okresní slavnost pracujících v Kroměříži. 
4.8. se sklizňové práce dokončují a výmlaty jsou v plném proudu. Mlácení v Oboře 
obstarávaly 2 skupiny, které se střídaly dopoledne a odpoledne a ukončily je do 25.8. a 
celkové družstevní výmlaty do konce srpna. Hůře s mlácením pokračovaly soukromí 
zemědělci, protože nechtěli uskutečnit výmlaty v noci, ačkoliv termín, stanovený k splnění 
dodávek byl do 31.8. Teprve na osobní zákrok členů KNV a ONV byly úředně noční výmlaty 
započaty dne 26.8. u Josefa Minkse č. 16, Flor. Malého č. 44 a Karla Jurečky č. 139. Na 
výpomoc byla převezena parní mlátička z Morkovic. Avšak ani tímto opatřením nebyly 
výmlaty u soukromých zemědělců skončeny, ani dodávky splněny a výmlaty pokračovaly až 
do poloviny září. 
6.8. po dlouhých průtazích je započato konečně s prováděním HTÚ. Připravené plány HTÚ 
z minulého roku uskutečňuje V. Šimek, technik katastrálního úřadu ONV na základě 70% 
schvalujících podpisů držitelů půdy. 
30.8. byl na orné půdě 484,42 ha katastru slížanského splněn plán dodávek rostlinné výroby 
takto: 

žito 286,32 q = 108,8% 
pšenice 1 186,80 q = 98,9% 
ječmen 1 074,18 q = 99,46% 
oves 54,77 q = 93,73% 

Do konce září byly dodávky splněny na 100%. 
JZD splnilo 

žito dodávkou 41,60 q = 119% 
pšenice dodávkou 211,54 q = 108% 
ječmen dodávkou 231,53 q = 102% 
oves dodávkou 10,82 q = 108% 

Plánované závazky adaptace vepřína a drůbežárny však JZD do konce měsíce srpna nesplnilo 
a ani s pracemi nezačalo, i když část materiálu povoleného ONV byla obstarána. 
Další těžkosti v JZD vznikají nespokojeností členů, vyplývající z nesplnění slibů výboru JZD 
při účtování odměn za žňové práce. Místo slíbených 5 kg tvrdého obilí za odpracovanou 
jednotku byl práce i nadále odměňovány hodinovou mzdou 8,50 Kčs a 1 kg obilí. Avšak ani 
toto rozdělení naturálií nebyla spravedlivě provedeno a mnozí členové dostali více obilí než 
odpracovali hodin, i když předané museli zaplatit 6 Kčs za 1 kg. 
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21.9. po skončení HTÚ prožily Slížany slavnostní událost – rozorání meze. K MNV přijely 
traktory STS Morkovice a vedeny traktorem JZD Slížany, vyjely s průvodem na pole. 
Slavnostním projevem vyzvedl předseda MNV s. Zaoral účel rozorání mezí, nástup naší obce 
do lepšího života, který si společnou prací vytvoříme. Za JZD promluvil s. Víťa Krejčí, t.č. 
předseda, který řekl :“Rozoráváme staré dědictví feudálů a kapitalistů na naší vesnici, 
rozoráváme staletou dřinu a překážky, které nás dělily na chudé a bohaté, rozoráváme meze, 
malé nudličky polí, které se změní letošního roku na velké družstevní lány. Budujeme novou 
společnost lidí, nové formy hospodaření, nový život bez pánů a žebráků a proto učiníme 
všechno, abychom radostnou prací vytčeného cíle dosáhli“. 
Brzy na to, od 24.9. probíhá náborová akce pro utvoření většinového JZD v obci. Za úkol si to 
vzala MO-KSČ a vydatně jí v tom pomohli členové KSČ z Morkovic, zejména s. B. Klusal, 
ředitel národní školy. Po překonání počáteční nedůvěry bylo dne 27.9. utvořeno většinové 
JZD Slížany s počtem 86 členů, kteří vlastní 83 závody. Rozdělení zemědělských závodů 
podle výměry: 

0 – 0,50 ha = 13 závodů Z celkové výměry půdy v obci bude 
obhospodařovat JZD: 0,51 – 1 ha = 13 závodů 

1,1 – 2 ha = 16 závodů role = 322 ha 
2,1 – 5 ha = 22 závodů louky = 2 ha 
5,1 – 10 ha = 10 závodů pastviny = 3 ha 
10,1 a více ha = 9 závodů Celkem: 327 ha 

Z obhospodařované půdy JZD je členské 215 ha, kmenové půdy a pachtů JZD je 112 ha. 
2.10. byla uspořádána beseda všech složek NF ku Dni čsl. armády, které se účastnil zástupce 
vojenské posádky z Kroměříže. Občané poznali z projevu novou socialistickou výchovu čsl. 
vojáka, zaměřenou k budování a obraně vlasti. 
Členové většinového družstva se zapojují do práce. 6.10. bylo zahájeno dobývání a odvoz 
cukrovky. Práce s tím spojené nebyly však JZD řádně plánovány tak jako o žních. Narušovala 
je také dokončovaná HTÚ a současné setí do vytýčených honů a současná sklizeň bramborů. 
Mnozí větší zemědělci, členové družstva přetahovali pracovní skupiny na své pozemky,  aby 
byli co nejdříve hotovi a tak se ponechávala družstevní cukrovka v zemi. Když potom ve 
druhé polovině října nastalo mimořádně deštivé počasí, práce s cukrovkou uvázly úplně a 
nepomohlo ani neustálé vyhlašování rozhlasu k nasazení lidí do práce. Úkoly plnili uvědomělí 
jednotlivci, ale většina se zapojila jen příležitostně. 
14.10. zneklidnila pracující dvojitá vražda ř.k. faráře Rozehnala a jeho sestry v Morkovicích 
ve farské zahradě a nedokončená vražda druhé sestry, která byla provedena na Franbízích 
v katastru slížanském. Než byl zjištěn vrah, Josef Zapletal z Morkovic, výběrčí 
elektrárenských podniků, zavládl v obci strach, takže ve večerních hodinách nebylo možno 
dostat se do domu, zvláště kde byly doma jen ženy. Přispělo k tomu i to, že obec byla dva dni 
bez elektrického osvětlení, protože shořel transformátor. Spálili ho majitelé šrotovníků 15.10. 
v poledne, když se před tím dozvěděli, že mají být všechny šrotovníky zaplombovány a 
odevzdány MNV, začali totiž skoro všichni majitelé šrotovníků naráz šrotovat a transformátor 
takové zatížení nesnesl. 
18.10. byl zvolen nový výbor většinového JZD v obci. Předsedou se stal Alois Novotný č. 
136, jeho zástupcem St. Tesař,, agronomem Jaromír Tesař, zootechnikem Miroslav Malý, 
účetním Jan Tesař, pokladníkem Fr. Urban, skladníkem Štěpán Tesař a vedoucím rostlinné 
výroby Al. Krpec. 
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Čeká jej těžká práce, aby dal do pořádku dosud nekontrolované sklady krmiva, osiva a jiných 
zásob, provedl ustájení dobytka, splnil dodávky v živočišné výrobě, protože tomu všemu 
nebyl věnován dosud dostatečný zájem a práce nebyla organisována a promyšlena. Dokazuje 
to i nevhodné umístění družstevní prádelny v budově záložny Kampeličky, kde stroje 
zakoupené za 45 919 Kčs, na něž členové zapůjčili obnos 12 750 Kčs, stojí již měsíc po 
instalaci nevyužity, protože pro prádelnu není vody. 
K zvládnutí řepné sklizně je v neděli 19.10. organisována národní směna, které se účastnilo 49 
osob. Kdyby se všichni družstevníci takovým způsobem zapojili, byla by cukrovka brzy 
vykopána. 
V naší vlasti nevidíme dnes žebráků ani přestárlých nezaopatřených lidí. Je to zásluhou státní 
sociální péče, která vyplácí práce neschopným starým lidem starobní důchod z národního 
pojištění, kterému podléhají všichni pracující. Od počátku tohoto měsíce vchází v platnost 
výplata starobního důchodu pro přestárlé zemědělce. V naší obci dostalo prvních 6 přestárlých 
zemědělců starobní důchod, který činí 750 – 1200 Kčs měsíčně podle toho, na jakou výši se 
zemědělec v době pracovní schopnosti pojistil. 
V měsíci listopadu pro špatné počasí kalamita s cukrovkou pokračuje. 
7.11. oslaveno bylo 35. výročí Říjnové revoluce společnou účastí zástupců všech složek NF, 
kteří se zavázali: 
1. KSČ získá 10 nových odběratelů politické literatury. 
2. MHJ spolu s tělovýchovnou jednotou Sokol provedou sběr papíru a železného šrotu. 
3. JZD se přičiní, aby sklizeň cukrovky byla provedena do 20. listopadu. 
4. SČSP odpracují 250 hodin při sklizni cukrovky. 
5. Rada žen provede nový nábor žen pro ustavení družstva MHJ, poněvadž prvý nábor se 

nezdařil. 
6. LMS se zavazuje, že každý člen odpracuje 1/2 dne při vykopávce cukrovky v JZD. 
7. ČSM provede další dvě pásma o revoluci. 
8. MNV bude dbát, aby byl dodržen státní osevní plán. Dále se postará, aby byla provedena 

adaptace vepřína. 
9. MAV-NF získá 1 člena do Svazu čsl. sovět. přátelství. 
10. Učitelský sbor národní a mateřské školy uspořádá k 7.11.1952 výstavku o velké 

vlastenecké válce SSSR. 
Slíbené závazky byly zaslány „Štafetou míru“, kterou uspořádala těl. jednota Sokol do 
Kroměříže. 
9.11. je na počest Říjnové revoluce organisována další Národní směna k dobývání cukrovky. 
V následujícím týdnu jsou však práce znovu přerušeny prvními mrazy se sněhem a k dovršení 
všeho se dne12.11. objevila v obci slintavka hovězího dobytka a obec byla uzavřena. 
Poněvadž mnozí s chovatelů dobytka brali nemoc lehkovážně a nedodržovali karanténu a 
řádnou desinfekci, rozšířila se slintavka tak, že do jejího ukončení před vánocemi uhynulo 
v obci 25 kusů hovězího dobytka a 2 kozy. U vepřového dobytka se rozšířila kulhavka, 
ztracena byla jen 2 selata. 
16.11. přišla na Národní směnu v cukrovce pomoci 64 členná brigáda z Gottwaldova, která 
pomohla vykopat 3 měřice řepy. Avšak náklad JZD na dopravu osob autobusem obnášel 
5 600 Kčs. Tak by ovšem JZD nemohlo hospodařit. Největší nesnáze s vykopáním a odvozem 
cukrovky po rozblácených a nesjízdných cestách jsou na statku v Oboře, který je 2 km 
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vzdálený od obce a proto pracovníci s obtížemi tam docházejí. Dvě osoby přidělenou 
vykopávku nevykonali, proto jim MNV odejmul potravinové lístky na 1 měsíc. 
Práce na vykopávce cukrovky trvají i v prosinci a není pamětníka, aby 6. prosince, kdy 
v jiných letech končily cukrovary kampaň, bylo v zemi 15 měřic nevykopané řepy. Proto byla 
organisována ještě jedna brigáda všech občanů a v týdnu od 7. do 13. prosince byla pod 
sněhem a za mrazu řepa dobyta. Zůstalo však v poli pár měřic krmné řepy a 20 řádků 
bramborů v Oboře. Celkově v podzimních pracích členové odpracovali 4 719 hodin a bylo za 
ně vyúčtováno 58 993 Kčs a potažní práce za 18 363 Kčs. Peníze za práci však do konce roku 
vyplaceny nebyly, ba ani hospodářská bilance JZD, jehož členové hodlají od nového roku 
přejít na III. typ provedena nebyla. Na nucené správě Pěnčíkova hospodářství vyplatil MNV 
za 1 618 1/2 hod. 20 082,50 Kčs a práce potahem 1 560 Kčs hotově před vánocemi. 
Výbor většinového JZD přes všechny závazky neuskutečnil ani adaptaci vepřína, ani společné 
ustájení koní a hovězího dobytka, což bude mít jistě špatní následky v rozvrhu živočišné 
výroby a dodávek v příštím roce, zvláště když není vypracován výrobní ani finanční plán pro 
III. typ. HTÚ byla dokončena a každý člen má 50a záhumenku, do jejíž výměry je započítána 
i zahrada. Dobré výsledky společného hospodaření v rostlinné výrobě nejsou však pro příští 
rok zajištěny, protože osev ozimin byl splněn jen na 27%, většina honů na jarní setí nebyla 
zorána a hnoje nevyvezeny. Členská základna znovu prověřena pro III. typ JZD a zůstává v ní 
77 členů. 


